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Resum del Consell de barri de Sant Antoni (virtual)  
 
Lloc:  Enllaç https://8x8.vc/decidimbarcelona/barrisantantoni 
Data: 10/12/2020 
Hora inici: 18.30 h 
Hora final: 20.00 h 
Enllaç YouTube:  https://www.youtube.com/watch?v=gwLx0fBBxT4 
Web del DECIDIM:  https://www.decidim.barcelona/assemblies/barrisantantoni 
 
Persones assistents: 
 
Jordi Martí Regidor del Districte de l’Eixample 
Eduard Corbella Conseller del Grup Municipal Barcelona en Comú. President de la 

Comissió de Seguiment 
Daniel Viadé Conseller d’Esquerra Republicana de Catalunya  
Mar Trallero  AFA de l’escola Ferran Sunyer. AVV Dones 
Mireia Díaz Assemblea de Joves de Sant Antoni  
Cristina Seoane Associació Dret a Morir Dignament Catalunya 
Pep Sala Associació de Veïns i Veïnes del barri de Sant Antoni 
Teresa Turró Associació de Veí a Veí 
Jesús Faba Associació Fem Sant Antoni 
Montserrat Saboya Associació Fem Sant Antoni 
Marc Folch Federació d’Entitats de Calàbria, 66 
Alexander  
Lidia Núñez Som Sant Antoni, Unió de Comerciants 
Eva Caballero  
Hamza Alí Indian Culture Center, Associació Cultural Educativa i Social-Operativa 

de Dones Associació de Dones del Bangladesh 
Henri Verelst  
Joan Bordetas Associació de Veïns del barri de Sant Antoni 
Manuel Marina  
Rocío Vilaró  
Vicent Capafons  
Rosa López Model Urbà d’Ecologia Urbana 
Teresa Gómez Coordinadora Territorial i Convivència Eixample 
Fidel González 
 

Tècnic de la  Direcció de Democràcia Activa i Participació 

Joan Tècnic de suport de l’empresa contractada per Democràcia Activa 
Guàrdia Urbana de Barcelona  

Michelle Bianco  Tècnica comunitària del barri de Sant Antoni 
Isabel Pagés Dept. de Comunicació  
Gema Rama Secretària del Consell de barri 
 
Persones que es van inscriure, però no van assistir: 
Carme Pallarol 
Fuensanta García Duarte 

https://correu.bcn.cat/owa/redir.aspx?REF=CJFMEiK1bVutZk-lLeYEI9ifhhyImIzxGhCypOA4j9kuHV7_Ip3YCAFodHRwczovLzh4OC52Yy9kZWNpZGltYmFyY2Vsb25hL2JhcnJpc2FudGFudG9uaQ..
https://www.youtube.com/watch?v=gwLx0fBBxT4
https://www.decidim.barcelona/assemblies/barrisantantoni


 

    
 
 
 
 

 

 

Consell de barri  de Barri Sant Antoni  10 de desembre de 2020                       Pàgina 2 de 7 
 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Districte de l’Eixample 

València, 307,  3r 1a 
08009 Barcelona 
www.bcn.cat/eixample 

Vicent Climent 
Marcel·lí Peres Jove 

 
Ordre del dia: 
 

1- Benvinguda a les persones assistents 
2- Punts de l’ordre del dia: 

* Projecte Superilla Barcelona 
* Projectes comunitaris en marxa al barri 

3- Torn obert de paraules 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
El regidor Jordi Martí dóna la benvinguda a les persones assistents. Presenta a la nova tècnica de barri de 
Sant Antoni, Gema Rama. Informa que començarà la sessió amb el punt de la Superilla a càrrec de Rosa 
López d’Ecologia Urbana.  
 
Rosa L. inicia l’exposició amb el suport d’una presentació Power Point “Pla d’acció per a l’àmbit de 
Superilles de Sant Antoni”. La presentació està disponible en el següent enllaç: 
https://decidim-barcelona-production.s3.amazonaws.com/decidim-
barcelona/uploads/decidim/attachment/file/9217/CB-StAntoni-201210-Docu-SuperillesV2.pdf 
 
La intervenció es basa en els conceptes bàsics de la Superilla. Fa un repàs per l'estat actual de l'espai 

públic i la proposta a llarg termini del barri de Sant Antoni. Exposa el salt d'escala en l'àmbit de ciutat al 

voltant dels criteris que aglutina el programa Superilles. Explica l'actualització del Pla Cerdà a les 

necessitats del S. XXI i els motius pels quals el Districte de l'Eixample ha sigut escollit per l'actuació del 

programa Superilles en aquesta legislatura. Enumera els projectes municipals complementaris amb la 

lògica del programa Superilles, com és Obrim carrers. Exposa les futures pacificacions a executar durant el 

mandat vigent. Exposa el nombre de reunions de participació que es van realitzar, destaca que la 

participació ciutadana és un element clau del programa, i dóna algunes dades sobre la disminució de la 

contaminació i augment dels vianants. Finalitza la seva intervenció apuntant que "que juguin els nens és 

un indicador de salut per a les ciutats". 

 

El regidor indica que comença el torn de preguntes.  

 

Mar T. agraeix la presentació. Explica que participa en la sessió com a AFA de l'escola Ferran Sunyer i com 

a membre de l'Associació de Veïns i Veïnes de Sant Antoni. Reclama la pacificació del tram del carrer 

Viladomat entre el carrer Marquès del Campo Sagrado, l'Av. Paral·lel i el carrer Parlament. Comenta que 

segons els indicadors presentats, han augmentat la contaminació ambiental i la sonora. Afegeix que en 

aquest tram està l'escola i la meitat de les finestres de les aules donen a aquest carrer. Explica que en les 

sessions de participació van plantejar desviar el tràfic que passava pel carrer Viladomat, a l’arribar al 

carrer Manso, que girés a la dreta per arribar igualment a l'Av. Paral·lel. Aquesta proposta es va acollir de 

manera positiva. Però, no es va considerar en el resultat final, i no es va poder dir perquè no havia sigut 

https://decidim-barcelona-production.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/9217/CB-StAntoni-201210-Docu-SuperillesV2.pdf
https://decidim-barcelona-production.s3.amazonaws.com/decidim-barcelona/uploads/decidim/attachment/file/9217/CB-StAntoni-201210-Docu-SuperillesV2.pdf
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així. Els nens i nenes estan respirant més contaminació que abans. Demana especial atenció per l'escola 

pública del barri i pensar-hi juntes una possible solució. 

 

Eva C. es presenta com a veïna del barri de Sant Antoni. Comenta que va participar en el Grup Impulsor de 

la Superilla. Expressa que dóna suport allò que ha dit Mar. Pregunta sobre una placeta projectada, en un 

document de desembre de 2017, entre el carrer Tamarit i el carrer Rocafort.  

 

Jordi M. comenta que la qüestió que ha formulat Mar T. té a veure amb la política municipal de pacificació 

dels entorns escolars, i que respondrà ell. Diu que hi ha un compromís del govern actual de pacificar no 

només les escoles, sinó tota la ciutat. Afegeix que d’una manera més contundent els entorns escolars. 

Explica que no pot respondre a la pregunta concreta que ha formulat. Però, sí que pot anunciar que hi ha 

una trobada entre la tinenta d’alcaldia i la comunitat escolar per establir un compromís per estudiar a 

fons el tema i trobar solucions. 

 

Rosa L. respon a la pregunta que ha formulat Eva C. Diu que en la presentació, que està penjada en el 

DECIDIM, recull aquesta intervenció, i que l'obra no està programada per aquesta legislatura. Apunta que 

aquesta intervenció es podrà veure d'aquí a vuit anys aproximadament. 

 

Jordi M. agraeix la intervenció de Rosa L. Recorda que a la plataforma del DECIDIM està la presentació 

penjada. Dóna pas a la segona part de la sessió sobre els projectes comunitaris al barri de Sant 

Antoni. Dóna pas a Michelle B., tècnica comunitària. 

 

Michelle B. explica que l'estratègia comunitària, que funciona des de fa un parell o tres anys, té com a 

objectiu donar suport a els agents i les entitats; contribuir a enfortir la seva capacitat per fer comunitat i 

crear sinergies. Afegeix que l'estratègia comunitària es va iniciar amb el diagnòstic de salut comunitària 

que es va fer el2018. Comenta que els dos temes principals d'aquest diagnòstic van ser: l'accés a 

l'habitatge i la gent gran, sobretot la gent gran que viu en situació de solitud no desitjada i aïllada. Exposa 

que es va decidir que els aspectes relacionats amb l'accés a l'habitatge es quedés en mans de Fem Sant 

Antoni, i es va crear la Comissió de Gent Gran. Continua la seva exposició, explicant que la Comissió de 

Gent Gran funciona des de llavors, i està àmpliament representada pels agents, entitats i equipaments del 

barri. Diu que es va crear un mapa d'actius de salut del barri de Sant Antoni, que vol donar conèixer els 

serveis que hi ha disponibles per aquest col·lectiu, i una campanya de sensibilització dirigida al veïnat per 

fer front a la solitud no desitjada. Afegeix que la Taula de Salut Comunitària, amb el temps ha anat 

passant a ser la Taula Comunitària del barri que funciona com a paraigües de les comissions específiques.   

salut comunitària que es va crear per articular la Taula comunitària de Sant Antoni. Comenta que la 

intenció és que sota aquesta taula es generin altres taules sectorials o comissions. Afegeix que ara mateix 

s'està treballant per crear una comissió de comunicació, de feminisme, infància i joventut. Exposa que hi 

ha alguns projectes que han sigut interromputs degut a la pandèmia. Aquests són: lectura a la Superilla 

en col·laboració amb l'ICUB per fer promoció de la lectura a partir de l'intercanvi de llibres i Mans al verd, 

que és un projecte de ciutat que es basa en la implicació de la ciutadania i entitats en la plantació d'alguns 

escocells del barri. 
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Pep S. en representació de l'Associació de Veïnes i Veïns del barri de Sant Antoni pren la paraula. 

Comença la seva exposició amb una introducció sobre la situació que ha creat la pandèmia i els canvis 

estructurals que es produiran. Comenta que la pandèmia ha posat en evidència que les entitats i la 

societat civil és més ràpida que l'administració en donar resposta a les necessitats immediates. Explica 

que com a entitat s'han adaptat i han deixat de fer coses, com és el projecte de reforç escolar. Comenta 

que la pandèmia ha posat en evidència les retallades en salut, en educació i en habitatge públic. Afegeix 

que el paper de Calàbria 66 i les sinergies entre les diferents entitats han estat i han de seguir sent 

importants. Diu que estan treballant en un punt d'informació i acció del barri que estarà obert totes les 

tardes en el local de l'associació per acollir les problemàtiques que puguin tenir la gent. 

 

Hi ha un tall d’uns segons al vídeo. Al minut 59.53 torna el so i la imatge. El so de tota la sessió està desat. 

La qualitat no és gaire bona. Així tot, està disponible per a les persones que ho desitgin. 

 

Comenta que aquesta actuació està relacionada amb els radars comunitaris amb el comerç i els 

equipaments. Que té com a funció entrar en contacte amb els serveis i recursos que té l'administració. 

Així com, facilitar l'accés als recursos de l'administració, tràmits en línia, per exemple acompanyament per 

a la tramitació en línia, de la renda garantida, l'ingrés mínim vital, etc. Finalitza la seva intervenció 

recordant les reivindicacions del barri, com són l'espai Talia, l'acabament de la ronda i l'espai veïnal sota el 

mercat. 

 

Tere T. en representació de l'ONG de Veí a Veí. Comença la seva intervenció destacant que l'ONG ha 

crescut en tots els aspectes. Comenta que han pogut contactar amb Serveis Socials, i que estan donant 

suport a barris veïns, com són el Raval i el Poble Sec perquè els seus bancs d'aliments estan saturats. 

Seguim treballant. Explica que el projecte de Riders solidaris. Comenta que són voluntaris de l'ONG que 

porten en una hora les compres a domicili amb l'objectiu de donar suport al comerç i a la restauració. 

Apunta que hi ha una altra iniciativa que consisteix a donar suport a les vuitanta-tres persones que 

treballen a l'EAP. Es fa l'entrega d'un petit lot amb productes donats pels comerços que inclou un 

missatge de suport escrit per algun veí o veïna. Comenta que, relacionat amb el treball en xarxa, cada any 

es fa una escudella solidària, i que aquest any consistirà en un recapte d'aliments. Expressa el seu 

agraïment al SAC (Sant Antoni Comerç) per la seva col·laboració. Apunta que hi ha un altre projecte 

anomenat Reis Macos. Serveis Socials envia les demandes de famílies amb infants que no poden tenir la 

joguina que volen. Destaca que és un projecte molt veïnal perquè participa el dominical, que regala 

llibres, la festa major regala tiquets, etc. 

 

Hamza Alí comenta que ha acudit en el nom de tres entitats. La primera és Indian Culture Center que es 

va fundar el 2007. Explica que és una entitat cultural que celebra les festivitats tradicionals i religioses de 

l'Índia. També participen en altres festivitats autòctones. Diu que esporàdicament donaven suport a les 

persones de la seva comunitat amb aliments. Comenta que durant la pandèmia no han fet activitats 

culturals, però si han augmentat el suport en alimentació. Afegeix que van començar a col·laborar amb 

l'ONG de Veí a Veí; que han adquirit un nou local al carrer Vilamarí i que han arribat a ajudar a 17.000 
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persones. També fan normalment classe de castellà per a persones d'origen indi amb voluntaris a partir 

d'un intercanvi, però degut a la pandèmia ho han deixat de fer. Continua explicant que la segona entitat 

és l'Associació de Dones de Bangladesh que també fa activitats de caràcter cultural. Diu que durant el 

confinament no han fet cap activitat d’aquest tipus. Moltes famílies vinculades a l'entitat han hagut de 

deixar el seu pis perquè no podien pagar el lloguer i han creat xarxes de suport relacionades amb 

l'habitatge. Explica que la següent associació es diu Associació Cultural Educativa i Social-Operativa de 

Dones Pakistaneses que es va fundar l'any 2005. Inicialment feien activitats culturals de Pakistan, 

assessorament i acompanyament a persones de la seva comunitat. Comenta que ara pràcticament donen 

suport a persones de la seva comunitat en els casos de violència de gènere, persones que es volen 

divorciar i no saben què fer o gent en situació de risc de pèrdua de l’habitatge. Fan classe de castellà per a 

dones. Bàsicament treballen amb dones, ja que elles participen poc de la vida pública de la ciutat. Afegeix 

que l’idioma és una barrera que frena en sec moltes iniciatives. Que troben a faltar el suport de 

l’ajuntament, d’alguna entitat o departament en l’adaptació dels seus horaris (en l’oferiment de serveis 

d’aprenentatge de l’idioma) amb la cura dels fills de les dones.  

Jesús de Fem Sant Antoni comença la seva intervenció destacant que l'habitatge s'ha complicat molt més. 

Que disposaven d'un punt d'informació a Calàbria 66, i que a causa de La Covid ho fan de manera virtual. 

Apunta que l'Oficina de l'habitatge, Serveis Socials i ells haurien de treballar conjuntament. Explica que hi 

ha desnonaments de manera contínua. Destaca la tasca que desenvolupa SIPHO (Servei d'Intervenció en 

situacions de  Pèrdua de l’Habitatge i Ocupacions). Reclama que, en la mesura del possible, les taules 

d'habitatge municipals del Districte de l'Eixample siguin públiques. Comenta que col·laboren amb l'ONG 

de Veí a Veí en casos complicats, donada la situació de col·lapse dels Serveis Socials i de l'Oficina de 

l'habitatge. Comenta que des de l'associació segueixen amb les reivindicacions del barri, com és 

la Ronda de Sant Antoni. Amb altres entitats han creat una plataforma per reclamar el solar Talia i crear 

un projecte on treballar les entitats del barri. 

Mireia D. explica que acudeix en representació de l'assemblea de joves per reivindicar que hi hagi obres 

urgents a l'espai veïnat que hi ha sota del mercat. Que per pressupost es va quedar parat. Exposa que farà 

una prèvia sobre què és l'assemblea de joves, la problemàtica que hi ha per la carència que hi ha per la 

manca d'un espai, i allò que volen oferir als joves del barri. Continua explicant que l'assemblea de 

joves col·labora en l'organització de les festes majors del barri sobretot amb l'oci nocturn, i que estan 

interessants en oferir activitats als joves i a la gent de barri en general. Comenta que no tenen espai 

juvenil, i que han estat transitant per altres espais, com són la Carboneria o l'Associació de Veïns i Veïnes 

del barri de Sant Antoni. El projecte per l'espai veïnal es basa en un espai per compartir coneixements, 

per créixer, poder reunir-nos sense haver d'anar a un bar o estar al carrer. Les activitats que contemplen 

serien jocs de taula, acro ioga, intercanvi d'idiomes, xerrades, passis de documentals, tallers de dansa, de 

dibuix, sala d'estudis, etc. També un espai de magatzem per aliments per a l'ONG de Veí a Veí. I material 

com taules, cadires, nevera, armari,  etc. 
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Intervé Marc F. en representació de la federació d'entitats de Calàbria 66. Inicia la seva intervenció 

destacant que espais petits i tancats han pogut organitzar una xarxa veïnal d'ajuda. Explica que hi ha un 

punt d'informació i acció del barri que serveix per connectar-se entre tots i canalitzar les demandes dels 

veïns. Comenta que els radars comunitaris, com són els comerços i les farmàcies, poden detectar 

problemàtiques i dirigir-les a l'Associació de Veïns i Veïnes del barri de Sant Antoni, i crear circuits de 

derivació cap a l'administració, etc. Continua explicant que estan organitzant uns casals per a infants de 

famílies de serveis socials o en situació vulnerable detectades per entitats del barri. També donen suport 

al CAP, posa com a exemple la col·laboració en la campanya de vacunació. Destaca que una darrera 

actuació que han desenvolupat ha sigut posar-se en contacte amb altres entitats més grans, per exemple 

amb la Fundació Arrels per l'atenció a les persones sense llar. Finalitza la seva intervenció amb la 

reivindicació d'un pla de barri. Destaca que en la darrera reunió del Pla pilot va sorgir una proposta 

positiva i és la de compartir el diagnòstic i necessitats del barri amb Serveis Socials i amb les entitats. 

 

Eduard C. expressa el seu agraïment a les intervencions, i comenta que s’ha posat en evidència que el 

barri de Sant Antoni té un teixit enxarxat i que gràcies a això s’ha pogut fer front a una situació com la que 

estem vivint d’una manera solida.  Explica que ha parlat amb Pep S. sobre un acompanyament comunitari 

al 2021, també s’ha parlat a la Comissió de seguiment.  

 

Jordi M. s’afegeix a l’agraïment de l’Eduard. Explica que la situació que estem vivint tindrà conseqüències 

de molts tipus, i ens obligarà a repensar, i que les demandes socials creixen exponencialment. Continua 

exposant que l’administració s’està reinventant en bona mesura, amb el fons Covid, etc. Segueix explicant 

que el teixit comunitari és la xarxa que permet que davant d’una situació crítica el teixit social aguanti. 

Destaca tres temes. El primer és la Ronda Sant Antoni, comenta que durant aquest mandat s’ha de fer el 

projecte. El segon és sobre el solar Talia que ha de ser una peça d’habitatge i que està en el camí de 

l’expropiació que pot arribar durant el 2021. La tercera és l’espai veïnal que Mireia ha demanat. Comenta 

que tenen el projecte i que sortosament, si tot va bé i s’acaba d’aprovar el pressupost tindran una partida 

extraordinària en termes d’inversió.  

 

Continua la sessió amb el torn de paraules.  

 

Cristina S. de l’Associació Dret a Morir Dignament Catalunya fa la seva intervenció. Explica que hi ha un 

punt d’atenció al barri sense cita prèvia a Barcelona Cuida situat al carrer Viladomat tots els dimarts de 10 

a 12.30 h. Que la seva tasca principal és assessorar si tenen algun dubte o volen fer un testament vital o 

de darreres voluntats. Destaca que és una oportunitat per estar present al barri. Forma part  un equip 

anomenat EAP, Equip d’Atenció Personalitzada que atenen a persones en situació final de vida o amb una 

malaltia greu a decidir com volen que sigui el final de la seva vida. S’ofereix a apropar-se a altres entitats 

del barri.  

 

Montse S.  de Fem Sant Antoni destaca que vol insistir en el tema del teatre Talia. Exposa que s’ha 

comentat que hi ha bones perspectives, que estan contents per la resolució de l’ocupació, però s’ha 
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complicat el tema de la salut pública per rates i un colomar instal·lat. Pregunta pels terminis pel tema de 

l’expropiació.  

 

Jordi M. diu que passarà el comentari a Salut Pública pels temes que ha comentat, i que els terminis han 

sigut complicats perquè l’expropiació no ha sigut pactada. Continua explicant que en el moment que sigui 

públic es farà una actuació provisional per sanejar-lo. 

 

Jordi M. dona per finalitzada la sessió. 

 

Barcelona, 10 de desembre de 2020 

 

 

Gema Rama 

Secretària del Consell de barri Dreta de l'Eixample 

 

 

 

 


